
دوشنبه همین هفته بود که وزیر نفت پس از آیین بهره برداری 
از چند ط��رح ملی، ادعاهایی جنجالی درباره نقش خود در به 
ثمر رسیدن پالایشگاه ستاره خلیج فارس مطرح کرد. بیژن زنگنه 
گفت: بنیان پالایشگاه ستاره خلیج فارس در زمان من گذاشته 
ش��ده و اس��نادش هم موجود اس��ت. افزایش ظرفیت پالایش 
پالایشگاه های داخلی را نیز شاهد هستید؛ چه فردی پالایشگاه 
بندرعباس را به ظرفیت نهایی رس��انده است؟! ظرفیت روزانه 
پالایش نفت کش��ور اکنون ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه است. 
وی در ادامه ادعاهای جنجالی خود با اشاره به اینکه آغاز و پایان 
پالایش��گاه ستاره خلیج فارس کار ما بوده است، ادامه داد: »اگر 
این دولت نبود حتی یک واحد پالایشگاه ستاره خلیج فارس هم 
عملیاتی نمی شد و این پیشرفت ها و کارها با مدیریت جلو رفت، 
خون دل خوردیم تا این پالایش��گاه به نتیجه رسید. هر فردی 
می خواهد افتخار آن را نصیب خود کند می تواند این کار را بکند، 
خدا و هر انسان منصف و متخصصی می داند آغاز روند اجرای 
پروژه ساخت پالایشگاه ستاره خلیج فارس در دولت اصلاحات 
بود و در این دولت پایان یافت. بخش نخس��ت این پالایش��گاه 
نی��ز در دولت یازدهم و ۲ بخش دیگ��ر آن در دولت دوازدهم 
عملیاتی شد و اکنون نیز ظرفیت آن افزایش یافته که آن هم 
کار ما بوده است«. این اظهارات بهانه ای شد تا »وطن امروز« در 
میزگردی با حضور ۲ نفر از پیشکسوتان صنعت نفت که از مرحله 
ایده پردازی در جریان این پروژه بوده اند، تاریخچه پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس را از مراحل اولیه ایده پردازی تا مهرماه سال 139۲ 

بررسی و ادعای زنگنه درباره نقش خود در 
این پالایشگاه را راستی آزمایی کند.

* * *
  ب�ه عن�وان نایب رئی�س هیأت مدی�ره 
پالایش�گاه س�تاره خلیج ف�ارس توضیح 
دهید امکان س�نجی و جرقه اولیه ساخت 

این پالایشگاه چه زمانی زده شد؟
فرهاد احمدی: س��ال 83 فازهای یک تا 5 
پارس جنوبی به سرویس اضافه شده بودند. 
این یعنی حجم تولید گاز و میعانات گازی به 
حد قابل قبولی رسیده بود   و به صورت دقیق 
75 تا 8۰ هزار بش��که میعانات از میادین 
گازی برداشت می شد. از این ظرفیت باید 
به نحوی استفاده می شد؛ ۲ راه وجود داشت؛ 
اول اینکه صادر می شد و دوم بحث پالایش 
بود. تا آن زمان ایران میعانات گازی را صادر 
نکرده بود و از سوی دیگر رهبر انقلاب هم 
تاکید ویژه ای بر جلوگیری از خام فروش��ی 
داش��تند، در نهای��ت تصمیم ب��ه احداث 
پالایشگاه گرفتیم. مطالعات این طرح سال 
84 شروع شد و در این سال شرکت طراحی 

و س��اختمان نفت )ODCC(  و ش��رکت هندی ETL، بحث 
امکان سنجی آن را با محوریت آقای حاج رسولی ها، مجری طرح 
شروع کردند. این یک طرح اولیه بود و تا سال 85 نمی توانستیم 
آن را یک پروژه تلقی کنیم. در ادامه فازهای بیست گانه عسلویه 
هم به این موضوع اضافه شد. با افزایش چشمگیر حجم میعانات 
گازی و مشاهده ارقام و اعداد، محاسبات درباره اینکه چه میزان 
سرمایه گذاری صورت گیرد شروع شد. در این دوره آقای زنگنه 
هم حضور نداش��ت که مانع کار ش��ود. با امکان  سنجی صورت 

گرفته به تولید 36۰ هزار بشکه ای رسیدیم. 
 چه زمانی مطالعات اولیه و امکان سنجی ها به پایان رسید و 

پروژه به صورت رسمی کلید خورد؟
فرهاد احمدی: سال 85 به این نتیجه رسیدیم که می توانیم این 
کار را شروع کنیم. شرکتی به نام ستاره خلیج فارس برای این 
کار ایجاد ش��د، پیش از این اقدامات این مجموعه ذیل عنوان 
پروژه طرح میعانات گازی پالایشگاه بندرعباس مطرح می شد. 
کلمه »ستاره« در عبارت »ستاره خلیج فارس« هم برگرفته از 
نام یکی از شرکای طرح که شرکتی اندونزیایی به اسم »استار 
پترولیوم« بود، گرفته ش��د. به صورت رسمی دی ماه سال 85 
شرکت پالایشگاه نفت  ستاره خلیج فارس ثبت شد که مدیرعامل 
آن مرحوم کراچیان و مجری طرح آقای حاج رسولی ها بودند. جا 
دارد در همین جا از زحمات تمام این عزیزان و دیگر اشخاصی 

که تحت هر عنوانی در این مسیر قدم برداشتند تشکر کنم. 
پروژه و طرح های اینچنینی مانند دوی امدادی هستند؛ نفر 

اول پروژه را پیش می برد و تقدیم نفر دوم می کند، نفر دوم هم به 
همین صورت و این روند تا پایان ادامه دارد. اینکه بگوییم کسی 
که از خط پایان گذش��ت تمام کارها را کرده، نا ثواب است. در 
نهایت تا سال 86 تمام مجوزها اخذ و اقداماتی مانند لوله کشی ها 

برای این پروژه انجام شد. این تاریخچه شروع کار بود. 
متاس��فانه روزی که آقای زنگنه به وزارت نفت آمد عنوان 
کرد پالایشگاه ستاره خلیج فارس به دلیل سوء مدیریت هایی که 
داش��ته باید مورد مطالعه موردی توسط دانشگاه ها قرار گیرد. 
همین جا جرقه انتقادات شروع شد و تمام اصحاب پروژه تغییر 
کردند. این اقدامات، فنی و در شأن وزیر جمهوری اسلامی نبود. 
ممکن است وزیر یا رئیس جمهور از یک تفکر یا ارگانی انتخاب 
شوند اما زمانی که رئیس جمهور یا وزیر شدند برای همه مردم 

هستند و حق ندارند جناحی و گروهی برخورد کنند. 
  آقای زنگنه اخیرا گفته اند اگر این دولت نبود هنوز هم یک 
واحد پالایشگاه ستاره خلیج فارس نبود؛ با توجه به سابقه شان 

این موضوع را قبول دارید؟
جلیل سالاری: موضوعات مطرح شده توسط آقای زنگنه آدرس 
غلط دادن است و برای چنین ادعاهایی هیچ سندی هم ارائه 
نکرده اند. همواره مطرح کرده ایم که اگر ادعایی هست، تیم های 
کارشناسی را مسؤول پیگیری این موضوع کنیم. واقعیت این 
اس��ت زمانی که ایشان به وزارت رسیدند، گفتند ستاره خلیج 
فارس بدترین طرح ممکن است. به لوله کشی ها و مخزن های 
ایجادش��ده ای��راد گرفتن��د و حتی به اینک��ه کار در 3 فاز در 
حال پیگیری بود، نقد داش��تند. تمام این مسائل را به صورت 
فنی پاس��خ دادیم. در نهایت آقای زنگنه مطرح کردند که کار 
پیشرفتی نداشته است که این بدترین آدرس غلطی بود که در 

این باره داده شد. 
ای��ن موضوع در حالی مطرح ش��د که 
خود شخص آقای وزیر چندی پیش از آن 
در نامه ای به آقای جهانگیری به پیشرفت 
فیزیکی 69 درصدی پروژه س��تاره خلیج 

فارس تا سال 9۲ اذعان کرده بودند. 
البته آمار دقیق تر 73 درصد بود. از تمام 
اینها گذشته، نباید آقای زنگنه طرحی که 
هیچ نقشی در آن نداشته و حتی در روند آن 
تاخیر ایجاد کرده را مصادره به مطلوب کند.  
این طرح سال 88 زمانی ادامه پیدا کرد 
که تمام خارجی ها به دلیل تشدید تحریم ها 
ایران را ترک کردند؛ مطمئن هس��تم اگر 
زنگنه در آن ش��رایط وزیر بود، کل کار را 
تعطی��ل می کرد تا دوباره یک خارجی کار 
را شروع کند اما در آن مقطع با تدبیری که 
صورت گرفت شرکت فلات و قرارگاه کار را 

دست گرفتند. 
 مخالفت آقای زنگنه برای پالایشگاه سازی 

در موارد دیگر هم وجود داشت؟
جلیل سالاری: بله به کرات ، ما موضوع 
کیفی سازی پالایشگاه بندر عباس را در دوره ایشان نتوانستیم 
اجرایی کنیم اما به محض خروج شان از دولت، این کار را شروع 
کردیم؛ تا س��ال 9۲ به 85 درصد پیشرفت رسید، سال 93 به 
94 درصد، س��ال 95 به نزدیک 98 درصد رس��ید و در نهایت 
س��ال 96 به 99 درصد رسید. این یعنی در زمان ایشان روند 
کیفی سازی با سرعت بسیار پایینی پیگیری شد. یا پالایشگاه 
لاوان با پیشرفت 95 درصدی در سال 9۲ تحویل دولت تدبیر 

و امید شد و تا سال 95 تنها به 98 رسید. 
این سرعت پیشرفت را شما با سرعت ستاره خلیج فارس در 
دوره ای ک��ه خارجی ها، ایران را به دلیل تحریم ها ترک کردند 

)9۰ تا 9۲( مقایسه کنید.  
 ستاره خلیج فارس سال 96 افتتاح شد اما باز هم واردکننده 

بنزین بودیم؛ چگونه این اتفاق افتاد؟
جلیل سالاری: ستاره خلیج فارس را فروردین سال 96 افتتاح 
نمایش��ی کردند دلیل آن هم انتخابات بود. نمایشی بودن آن 
آنجایی مشخص شد که ما در این سال رکورد واردات بنزین را 
شکستیم و روزانه 13 میلیون لیتر بنزین وارد کردیم. به کلی 
نفس ایجاد ستاره خلیج فارس تامین بنزین کشور بود که در 

این سال ناکام بود. 
سال 95 هم نزدیک به 1۲ میلیون لیتر در روز بنزین وارد 
کشور می کردیم، این یعنی 17 میلیارد لیتر از ابتدای سال 9۲ 

تا سال 97 در این سیستم واردات اتفاق افتاده است. 
درباره فعالیت پالایشگاه ستاره خلیج فارس، این پالایشگاه 

س��ال 96 تنها با 77 هزار بش��که فعالیت داشت که به معنای 
تولید روزانه 6 میلیون لیتر بنزین است و سال 97 به ۲1 میلیون 
لیتر و نهایتا سال 98 به 36 میلیون لیتر بنزین در روز رسید. 
تصور کنید این فرصت س��وزی آشکار در تکمیل این پروژه 
در این س��ال ها چه هزینه ای برای کشور ایجاد کرده است. در 

همین دوره 17 میلیارد لیتر واردات بنزین داشتیم.  
با تدابیر و برنامه ریزی ای که پیش از این وجود داشت، سال 

91 تنها روزی 1/5 میلیون لیتر واردات بنزین وجود داشت. 
 از س��ال 94 ش��ما 1۰ میلیون لیتر روزانه وارد کردید، 1۲ 
میلیون لیتر در روز در سال 95 وارد کردید، 13 میلیون لیتر 
در روز در سال 96 وارد کردید، سال 97 هم 4/5 میلیون لیتر 
وارد کردید. خب! این س��رمایه را اگ��ر می آوردیم چند پروژه 
پالایشگاهی می توانستیم درست کنیم. این نشان می دهد آقای 

زنگنه اعتقادی به ستاره  خلیج فارس نداشتند.
موضوع مهم تر بحث واگذاری ستاره خلیج فارس است که 
طبق ماده 1۲7 برنامه پنجم توسعه از واگذاری مستثنا است. 
پ��روژه ای که با دلار 1۲۰۰ تومانی تامین بودجه ش��ده بود را 
آقای وزیر با قیمت دفتری واگذار کردند. جا دارد این موضوع 
را بگویم که کل پروژه ترهین بوده است. مگر می شود وثیقه در 
وثیقه کار انجام داد. البته دیوان محاسبات به این قضیه ورود 
کرده و نتیجه گرفته اس��ت که حدود 5۰۰ میلیارد تومان به 
دولت خسارت وارد شده و منابع مالی حیف و میل شده است. 
با این تفاسیر، تاخیر پروژه یک طرف، اتفاقی که رخ داده هم 
یک طرف. بعد بیاییم به پروژه ای که اساسا با مکان یابی و خط 

لوله اش مشکل داشتیم بگوییم کار ما بوده است. 
متاس��فانه کس��انی که کارنامه خالی ای دارن��د و در مقام 

پاسخگویی قرار گرفته اند، دست به دامن 
اقدامات اشخاص دیگر شده اند. 

س��ال 93 زنگنه گفت فاز یک س��تاره 
خلی��ج ف��ارس در س��ال 94 بهره برداری 
می شود. سال 94 گفت در نیمه دوم سال. 
س��ال 95 گفت پایان سال.  اگر واقعا این 
یک پروژه ملی و حیاتی است باید دغدغه 
وزیر باشد و چالش های این پروژه را بررسی 
کند. موضوع اینجاست که اساسا اعتقادی 
به این پروژه نبوده اس��ت. پیش از این به 
صورت ماهانه 35 میلیون یورو به این پروژه 
تزریق می شد؛ بررسی شود بعد از سال 9۲ 
چقدر بوده است. میزان بدهی وزارت نفت 
به قرارگاه نشان دهنده تامین مالی اندک 

این پروژه است.
 راه ح�ل ای�ن اخت�اف درب�اره ایج�اد 

پالایشگاه ستاره خلیج فارس چیست؟
فره�اد احم�دی:   ه��ر پ��روژه ای گزارش 
پیش��رفت هفتگی و ماهانه دارد. بهترین 
ملاک قضاوت درباره پیشرفت هر پروژه ای، 
گزارش پروژه است. بنده نایب رئیس هیأت 

مدیره پروژه س��تاره خلیج فارس بودم و مهر ماه 9۲ عزل شدم. 
وزارت نف��ت برای اثبات ادع��ای خود می تواند گزارش مهر ماه 
9۲ پروژه س��تاره خلیج فارس را منتشر کند. این گزارش تمام 
اطلاعات از قبیل پیشرفت فیزیکی، پیشرفت مالی، تجهیزات 
تامین شده و... را دارد. این گزارش را ملاک قضاوت قرار دهیم. 
بنده این گزارش را همراه خود دارم. طبق این گزارش در ۲5 
ش��هریور 9۲ این پروژه ری پلن )بازطراحی( شد، یعنی مجددا 
بازخوانی شد. چون تا قبل از ورود شرکت فلات به این پروژه، 
3 پیمانکار عوض شد، برخی قراردادها با خارجی ها بسته شد 
و آنها به دلیل تحریم پروژه را نیمه کاره رها کردند. این موضوع 
باعث شد پروژه در ۲5 شهریور 9۲ ری پلن شود. در این ری پلن، 
مشخص شده فازهای یک، ۲ و 3 در چه زمانی تمام می شود. 
طبق این گزارش ها و بر اساس پیشرفت پروژه از مهندسی پروژه 
تا اقلام مورد نیاز و اجرای آن، در این گزارش آمده اس��ت اما 
درب��اره موضوع تامین مالی پروژه، قرار بود طرف های مختلفی 
منابع مالی آن را تامین کنند. بر اساس برنامه اولیه، منابع تامین 

مالی پروژه ستاره خلیج فارس به شرح زیر تعیین شده بود:
آورده س��هامداران 7۲۲ میلیون یورو، صندوق انرژی 6۰۰ 
میلیون یورو، ش��رکت نیکو جمعا یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
یورو، صندوق توسعه ملی 65۰ میلیون یورو و در نهایت اوراق 
مشارکت 3 هزار میلیارد تومان. جمعا 3 میلیارد و 8۰۰ میلیون 

یورو کل بودجه پیش بینی شده برای این طرح بود. 
تا پایان دولت دهم، ۲ میلیارد و 346 میلیون یورو تامین 

مالی صورت گرفت، بنابراین پیشرفت مالی این پروژه تا پایان 
دولت دهم حدود 6۲ درصد بوده است. پروژه ای که 6۲ درصد 
پیش��رفت مالی و بیش از 7۰ درصد پیش��رفت فیزیکی دارد، 
چگونه می توانیم بگوییم دیگران س��همی در آن نداش��تند؟ 
این کاملا بی انصافی اس��ت. من تاکید می کنم نگاه ما باید از 
وابستگی های گروهی و جناحی جدا شود. همه در این پروژه 
س��هم داش��تند. هیچ  کس خدمات ش��رکت ملی مهندسی و 
ساختمان نفت ایران در شکل گیری این پروژه را ندیده است. 
زحماتی که کارکنان و مهندس��ان ش��رکت پالایش و پخش 
کشیده اند را کسی ندیده است. بنابراین مصادره پروژه ستاره 
خلیج فارس به نام یک شخص و یک دوره خاص به هیچ وجه 

اخلاقی نیست. 
س��تاره خلیج فارس یک پروژه ملی اس��ت و متعلق به هیچ 
ش��خص، جناح یا گروه خاصی نیس��ت اما چون درباره دولت 
قبل و مجموعه قبل صحبت شده، ما مجبور به پاسخ شده ایم. 
تا امروز هم بنده چنین صحبتی نکرده ام. حرف ما این است که 
در کارنامه دولت قبل، 7۰ درصد پیشرفت اجرایی پروژه ستاره 
خلیج فارس ثبت شده و در دولت کنونی 3۰ درصد مابقی اجرا 
شده است. دست هر دو دولت درد نکند. نباید وقت و انرژی خود 
را به این مس��ائل صرف کنیم و باید به فکر ستاره خلیج فارس 
بعدی باش��یم. ما نباید برای توجیه کم کاری خودمان، دیگران 

را زیر سوال ببریم. 
ما از آقای زنگنه که شیخ الوزراست و 3۰ سال در این کشور 
وزیر بوده و 15 س��ال آن را فق��ط در وزارت نفت بوده، انتظار 
اینگون��ه اظهارات را نداریم. آق��ای زنگنه وزیر نفت جمهوری 
اسلامی است نه وزیر نفت یک جناح خاص! بنابراین باید همه 
را زی��ر چتر حمایت خ��ود بگیرد. خواهش 
می کنم برای حل مس��اله پیش��رفت پروژه 
س��تاره خلیج ف��ارس، وزارت نفت گزارش 
پیشرفت پروژه را منتشر کند تا این بحث ها 

تمام شود. 
 بهمن ماه سال 9۷ زنگنه گفت اگر برجام 
نبود هرگز پالایش�گاه ستاره خلیج فارس 
راه اندازی نمی ش�د و ام�روز کمبود بنزین 
داشتیم؛ واقعا برای راه اندازی ستاره خلیج 

فارس احتیاجی به برجام بود؟
جلیل س�الاری: بی انصاف��ی زمانی بود که 
گفته ش��د پس از برجام کمپرسورها وارد 
ایران ش��د و توانستیم کار پتروپالایشگاه را 
به اتمام برس��انیم. سوال اینجاست که مگر 
ما در پالایش��گاه اراک کار نمی کردیم. مگر 

مشکلی داشتیم؟
 روزی 15 تا ۲۰ میلیون دلار خسارت به 
کشور وارد شده است، امروز از این صحبت 
می کنی��م که اگر ما نبودی��م این پروژه به 
نتیجه نمی رس��ید؛ این پروژه نتیجه تلاش 
داخلی و حضور توانمند داخلی بوده است. 

برجام نه تنها کمک نکرد باعث ضرر و زیان شد.
  در این س�ال ها وزارت نفت اقدامی برای پالایشگاه س�ازی 

کرده است؟ 
جلیل س�الاری: اکنون با گذش��ت 7 س��ال از عمر دولت، 
لازم اس��ت وزارت نفت گزارش��ی از ساخت، تکمیل و ارتقای 
پالایش��گاه های کش��ور ارائه دهد. ضروری است وزارت نفت 
توضیح دهد طرح پالایش��گاه سیراف را به کجا رسانده و این 
پروژه چه میزان پیش��رفت داشته است؟ اکنون در پالایشگاه 
س��تاره خلیج فارس روزانه مبلغ س��نگینی به دلیل عدم النفع 
به کش��ور تحمیل می ش��ود و علت آن هم جابه جا کردن این 
پالایش��گاه از بندرعباس به جاسک است. قرار بود پالایشگاه 
نفت خام فوق سنگین هرمز با ظرفیت 3۰۰ هزار بشکه کنار 
پالایشگاه س��تاره خلیج فارس ساخته ش��ود. الان روزانه ۲۲ 
تن هیدروژن سوخت می شود. همچنین فصل مشترک هایی 
بین پالایش��گاه هرمز و ستاره خلیج فارس بوده است. چرا این 
مصوبات ابطال ش��ده است؟ چرا مجوز پالایشگاه خوزستان با 
صرف بیش از 5۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری باطل شد، آن 
ه��م در حالی ک��ه در مرحله واگذاری بخش خصوصی حاضر 
به خریداری آن با مبلغ 1۲۰ میلیارد تومان شده بود؟ وزارت 
نفت توضیح دهد اگر واقعا معتقد به پالایشگاه سازی است، چه 
طرح هایی برای پالایشگاه سازی تعریف کرده و هر یک چقدر 

پیشرفت داشته است؟
ادامه در صفحه ۴

مشاور سابق رئیس جمهور: ارز ۴۲۰۰ 
تومانی مفاسد زیادی ایجاد کرد

مشاور سابق رئیس جمهور در یادداشتی نوشت: یکی 
از مصیبت های 4۰ سال اخیر به تاراج دادن منابع ارزی 
بوده که به شکل ها و بهانه های مختلف که واقعی نیستند 
و بیشتر فریبند، صورت گرفته است«. اکبر ترکان ادامه داد: 
»آخرین آن، ارز 4۲۰۰ تومانی بود و در حالی  که قیمت ارز 
چندبرابر بود، با خوش خیالی ارز را 4۲۰۰ تومان دادیم، یک 
عده هم بردند. فکر می کنید کالاهایی را که با ارز 4۲۰۰ 
تومانی آوردند با چه قیمتی فروختند؟ مس��لما با قیمت 
ارز آزاد!« وی همچنین نوش��ت: »مابه التفاوت قیمت ارز 
4۲۰۰ تومانی و قیمت بازار را چه کسانی خوردند؟ آیا یک 
فرد، کاسب یا تاجر معمولی می توانست ارز ارزان بگیرد؟ 
هیچ وقت! چون فسادهایی اتفاق افتاد و ارزهای ارزان را به 
عده ای دادند و آنها هم خوردند، یک لیوان آب هم روی 
آن. الان هم جوابگو نیستند، تنها شلوغ کاری می کنیم و 
بعد هم آب ها از آسیاب می افتد و فرزندان شان در کانادا و 
استرالیا کیف می کنند«. ترکان همچنین نوشت: »اکنون 
وضعیت کشور طوری است که درآمدهای ارزی به سختی 
ب��ا هزینه های ارزی برابری می کن��د و باید پول صادرات 
برگردد تا بتوانیم جواب نیازهای مان را بدهیم، نه اینکه 
صرف خرید ویلا در آنتالیا شود. این پس اندازهای مردم 
است که از دست می رود و فقیرتر می شوند. مقام معظم 
رهبری محترمانه فرمودند و ما باید کمی آنطرف تر بگوییم 
که باید ارز را از حلقوم شان بیرون کشید، نه اینکه نازنازی 
رفتار کنیم. وقتی دلارها به بازار داخلی برنگردد و با کمبود 
مواجه ش��ویم، قیمت ارز بالاتر می رود و به کسی که در 
آنتالیا، اس��ترالیا و کانادا نشسته صدمه ای وارد نمی شود 
و مردم آس��یب می بینند. باید با ق��درت عمل کرد و از 
پس گردن شان گرفت و بیرون کشید. دستوری که خطاب 
به دولت، مجلس و قوه  قضائیه است و همه باید مصمم 

شوند تا هر کس صادر کرده، ارز را برگرداند«.

 پذیره نویسی دارا دوم
 از امروز تا 19 شهریور

رئیس کل سازمان خصوصی سازی گفت: شهروندان 
برای خرید واحدهای صندوق س��رمایه گذاری دارا دوم 
نیاز به کد ملی دارند و افرادی که کد معاملاتی داشته 
باش��ند نیز به وس��یله کارگزاری ها می توانند اقدام به 
خرید واحدهای صندوق پالایش��ی یکم کنند. علیرضا 
صال��ح با بیان اینکه پذیره نویس��ی صندوق پالایش��ی 
یکم که شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه های 
تهران، بندرعباس، اصفهان و تبریز است، از فردا ) امروز 
پنجم شهریور( با تخفیف ۲۰ درصدی آغاز خواهد شد، 
افزود: همه هموطنان از بامداد فردا )امروز چهارشنبه( 
بدون هیچ محدودیت س��نی می توانند واحدهای این 
صندوق را به وسیله درگاه بانکی به شکل غیرحضوری 
و کارگزاری ها به شیوه حضوری خرید کنند. صالح اضافه 
کرد: مدت زمان پذیره نویسی واحدهای صندوق پالایشی 
یکم که با نماد پالایش انجام می شود، به مدت ۲ هفته 
)تا پایان 19 ش��هریور( پیش بینی شده و بر این اساس 
زمان مناس��ب و کافی برای پذیره نویس��ی این واحدها 
اختصاص یافته است. وی گفت: سقف خرید این واحدها 
5 میلیون تومان است و افرادی که از قبل واحدهای دارا 
یکم را به میزان ۲ میلیون تومان خرید کرده اند، برای 
این واحدها می توانند تا س��قف 3 میلیون تومان خرید 
انجام دهند. رئیس کل سازمان خصوصی سازی با اشاره 
به اینکه برای این واحدها تحفیف ۲۰ درصدی در نظر 
گرفته شده است، افزود: مبنای قیمت سهام موجود در 
این صندوق قیمت پایانی س��هام این 4 پالایش��گاه در 
پایان معاملات امروز )دیروز سه شنبه( با در نظر گرفتن 

تخفیف ۲۰ درصدی است. 

شرکت های فولادی مکلف به ثبت اطاعات 
خود در سامانه جامع تجارت شدند

سرپرست دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم بازار 
وزارت صمت گفت: تمام شرکت های تولید کننده بیلت، 
بلوم و اس��لب مکلف به ثبت اطلاعات خود در س��امانه 
جامع تجارت و انبارها ش��دند. کامران کارگر ادامه دارد: 
تمام شرکت های تولید کننده بیلت، بلوم و اسلب مکلف 
به ثبت اطلاعات خود در س��امانه جامع تجارت و انبارها 
ش��دند. وی افزود: در راس��تای اجرای بند 11 مصوبات 
دس��تور دوم نود و هفتمین جلسه کارگروه تنظیم بازار، 
تمام شرکت های تولید کننده بیلت، بلوم و اسلب مکلفند 
از اول شهریورماه امسال اطلاعات موجودی اولیه، تولید، 
فروش، مصرف و ورود و خروج انبار کالاهای خود را صرفا 
مطابق برنامه زمانبندی و ترتیبات لازم در س��امانه های 
 جامع تجارت )www.ntsw.ir(  و سامانه جامع انبارها

)www.nwms.ir(  ثب��ت کنن��د. سرپرس��ت دفت��ر 
برنامه ری��زی تامین، توزیع و تنظیم ب��ازار وزارت صمت 
تصری��ح کرد: از این پس عملکرد ش��رکت ها بر اس��اس 
اطلاعات ثبت ش��ده در این س��امانه ها ارزیابی شده و هر 
گونه مغای��رت در اطلاعات ثبتی با واقعیت یا تأخیر در 
ثبت اطلاعات می تواند منجر به وقوع تخلف عرضه خارج 
از شبکه، احتکار، عدم اعلام موجودی یا سایر تخلفات شود. 

تعلیق کارت بازرگانی ۲1۰۰ صادرکننده 
با صفر درصد رفع تعهد ارزی

رئیس سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه کسانی را 
که رفع تعه��د ارزی انجام نداده اند در ۲ گروه تولیدی و 
بازرگانی دسته بندی کردیم، گفت: برای واحدهای تولیدی 
مقرر کردیم تا آخر ش��هریور مهلت داشته باشند به رفع 
تعهد ارزی در تعامل با بانک عامل خود اقدام کنند، در غیر 
این صورت 31 شهریور کارت بازرگانی آنها تعلیق می شود. 
حمید زادبوم افزود: در حوزه بازرگانی، کارت بازرگانی ۲ 
هزار و 1۰۰ صادر کننده ای که صفر درصد رفع تعهد ارزی 
داشتند تعلیق شد. در این حوزه صادرکنندگانی که تا 3۰ 
درصد ایفای تعهد ارزی داشتند، اگر تا 15 شهریور تعهد 
ارزی آنها رفع نشود، در این روز کارت آنها تعلیق می شود 
و صادرکنندگانی که رفع تعهد ارزی آنها 31 تا 69 درصد 
است، در تاریخ 31 شهریور و در صورت ایفا نشدن بقیه 

تعهد ارزی، کارت بازرگانی شان تعلیق می شود. 

اخبار

اقتصادی

»وطن امروز« در میزگردی با حضور اعضای سابق هیأت مدیره پالایشگاه ستاره خلیج فارس نقش بیژن زنگنه را  از آغاز تا بهره برداری این پروژه بررسی کرد 

ستاره مصادره ای بر دوش ژنرال

رشد ۴1 هزار واحدی شاخص کل بورس
شاخص کل بازار سرمایه در پایان معاملات روز گذشته با 41 هزار و 575 واحد افزایش به رقم یک میلیون و 65۰ هزار 

و 157 واحد رسید. با این حال شاخص کل هم وزن با ۲83 واحد کاهش به رقم 455 هزار و 911 واحد رسید. در 
جریان معاملات روز گذشته بازار سرمایه بیش از 1۰ میلیارد سهم به ارزش بیش از 16 هزار میلیارد تومان معامله شد. 
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حمید کمار - محمد نجارصادقی
گروه اقتصادی

ه�ر پ�روژه ای گزارش پیش�رفت 
هفتگ�ی و ماهان�ه دارد. بهتری�ن 
ماک قض�اوت درباره پیش�رفت 
هر پروژه ای، گزارش پروژه اس�ت. 
بنده نایب رئیس هیأت مدیره پروژه 
س�تاره خلیج فارس بودم و مهر ماه 
9۲ ع�زل ش�دم. وزارت نفت برای 
اثبات ادعای خود می تواند گزارش 
مهر ماه 9۲ پروژه ستاره خلیج فارس 
را منتش�ر کند. این گ�زارش تمام 
اطاعات از قبیل پیشرفت فیزیکی، 
پیش�رفت مالی، تجهیزات تامین 
شده و... را دارد. این گزارش را ماک 

قضاوت قرار دهیم

ستاره خلیج فارس را فروردین سال 
96 افتتاح نمایش�ی کردن�د، دلیل 
آن هم انتخابات بود. نمایشی بودن 
آن آنجایی مش�خص ش�د که ما در 
این س�ال رک�ورد واردات بنزین را 
شکس�تیم و روزانه 13 میلیون لیتر 
بنزی�ن وارد کردی�م. ب�ه کلی نفس 
ایجاد ستاره خلیج فارس تامین بنزین 
کشور بود که در این سال ناکام بود. 
س�ال 95 هم نزدیک به 1۲ میلیون 
لیتر در روز وارد کش�ور می کردیم، 
این یعنی 1۷ میلیارد لیتر  از ابتدای 
سال 9۲ تا سال 9۷ در این سیستم 

واردات اتفاق افتاده است


